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ÉVKÖZI 32. VASÁRNAP                           A év                     1– 4 oldal 

A LATERÁNI BAZILIKA  
FELSZENTELÉSE 
                                                                      

Olv.: Ez 47,1-2.8-9.12 – 1Kor 3,9b-11.16-17 – Jn 2,13-22 

A templom megtisztítása 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Szeretettel köszöntöm a Testvéreket ezen az ünnepen!  
Minden vasárnap ünnep a legnagyobb ünnep, hiszen az Úr napja! Kereszténységünk az Úr 
köré szerveződik. Sajátos nap a mai, mert a Lateráni - Bazilika felszentelési évfordulója van. 
Ez a bazilika Rómában a pápa temploma, ezáltal a világ katolikus keresztényeinek a 
főtemploma! Felirata szerint is: minden templomok feje és anyja! 

 

Azt énekeltük: földi bajban, gyötrelemben tűnik, múlik életünk! 

 

Úgy tűnik nincs olyan sok földi baj, gyötrelem, hiszen az emberek ma már bajaikban, 
gyötrelmeikben nem keresik az Istent. Vagy úgy gondolják, hogy ezek Isten nélkül is 
megoldhatók. Ha így lenne, akkor kicsit jobban kellene élni nem anyagilag, mert az emberek 

számára a jobb élet csak ezt jelenti!  
 

Miközben ez arról szól, hogy miképpen tartozunk össze egymással! 

 

A mai ünnepen gondoljunk arra, mit jelent számunkra Krisztus, az Isten? Ha megoldást 
keresünk, akkor 2000 év tapasztalata szerint Krisztussal megoldást találhatunk! 200 évvel 
ezelőtt elkezdtünk egy új utat, azóta egyre mélyebbre süllyedünk!  
 

Kérdés az,  
lesznek-e, akik visszatalálnak,  
lesznek-e akik fölfelé néznek,  
lesznek-e olyanok, akik Krisztusba kapaszkodnak,  

vagy húzzák magukkal egyre lejjebb a világot!  
 

A megoldás, a megújulás kérdése foglalkoztat bennünket! 

A Katolikus Anyaszentegyháznak egyetlen ajánlata van: 
 Krisztus! 

Tartsunk bűnbánatot! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! 
A mai ünnepen, a Lateráni - Bazilika fölszentelésének ünnepén az evangéliumra is hivatkozva 
gondolatainkat jól meg kell forgatni, ha meg akarjuk érteni az üzenetet. Az embernek nagy 
kísértése lehet az, hogy a kőből épült templom mindent kifejez. A Lateráni – Bazilika 

katolikus keresztény világunkban a világ első temploma!  

Valójában nem erről a kőből épült templomról van szó, hanem arról a templomról, ami az 
Isten szándéka szerint épül föl ebben a világban! 
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A zsidó és keresztény templomok közötti különbség 
Tisztán és világosan kell látnunk első lépésben, hogy más volt a zsidóság értékelése a 
templommal kapcsolatosan és más az a felfogás, amit Jézus hozott el nekünk. Még jobban 
megvilágítva: 
 

a zsidók számára a templom az a hely, ahol az ember keresi az Istent! 

A keresztények számára a templom az a hely, 
ahol Isten keresi az embert! 

 

Ez az alapvető és lényeges üzenet! Ebből a szempontból vizsgáljuk ezt a kérdést!  
Krisztus előtti időben az ember keresi az Istent, kapcsolatot akar teremteni Istennel, mert 

átérzi kiszolgáltatottságát. Nagyon gyengének, kicsinek érzi magát az elemekkel szemben, 

ebben a hatalmas világban porszemnek. A zsidók templomot építettek, mert szükségük volt 
egy olyan helyre, ahol bemutatják az áldozatokat. Ezeknek az áldozatoknak az volt a célja, 
hogy kiengeszteljék az Istent, hogy könyörületre indítsák maguk irányában a Teremtő szívét!  

 

A krisztusi felfogás szerint Isten nagy, Isten megváltó tervében középpontban az ember van, 
tehát Isten keres bennünket! Egyetlen dolgunk van, engedjük, hogy Isten ránk találjon!  
 

Jézus arról szól, hogy egy új templomot épít az Isten! 

 

Ezekben a templomokban az ember - akit megtalált az Isten, aki megadta magát Istennek, 
vagyis hívővé lett, - megsejtett valamit abból, hogy az Isten szerető Atya, ezért mintegy 
hálaképpen, köszönetképpen épít templomokat! Nem véletlen, hogy a keresztény világban a 
templomok lényegük szerint fogadalmi épületek.  
 

A templom Krisztus! 
A templom keresztények számára a hit jele, Isten szeretetének felfoghatatlanságáról hoz 
üzenetet! Azt jelenti, hogy Isten keres bennünket! Micsoda különbség!  

 

Isten keres bennünket, elküldte Fiát, aki értünk Emberré lett, 
aki felragyogtatta nekünk az Isten arcát! 

Megtudtuk Jézus Krisztustól, hogy milyen az Isten! 

 

Ezekiel próféta az Ószövetségben jövendöl az új templomról. Azt mondja, hogy a templom 
küszöbéből forrás fakad és amerre megy ez a víz – a víz az élet forrása – ott élet támad! 
Krisztus, aki magáról azt mondja, hogy ő a templom! Nem ez a templom, amiben most itt 
menedéket találunk, belépünk az ajtón és bensőségesen együtt lehetünk. A templom nem ez! 

 

A templom Krisztus!  Krisztus, aki eljött hozzánk! 

 

A Lateráni Bazilikában a főoltárképen a kereszt tövéből jön a forrás négy ágon, a négy 
evangélistára utalva. Jön az élet forrása, mert az élet forrása Krisztus, aki kinyilatkoztatja 
nekünk azt, ami életet jelent! Ő mondja: Nincs nagyobb szeretete senkinek annál, mint aki 
életét adja barátaiért! Ez az élet forrása! 

 

Az élet forrása ez az áldozatkészség!  
Az élet forrása ez a nagylelkűség!  
Az élet forrása az, amikor az ember  
valakinek kifejezi azt, hogy szereti! 
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Csak az az ember él, akit szeretnek! Akit nem szeretnek, az haldoklik, az elveszett ember, 
minimum magányos. Jézus oldalából élő víz fakad, az irgalom, a szeretet forrása!  
 

A templom, ahonnan Isten indul keresésünkre a világba, 
jön az irgalom, a szeretet ajándékával! 

 

Az irgalom védettséget jelent! Isten azért keres bennünket, mert félt, mert meg akar óvni 
bennünket mindentől! Isten azért keres bennünket, mert szeret, mert el akarja fogadtatni 

velünk, hogy szép az élet! El akarja fogadtatni velünk, ha igazán szeretünk, akkor lehetnek 
gondjaink, bajaink, de mégis fölismerjük az élet értelmét! Lehet valakinek akármije, lehet 
végtelenül gazdag, ha nem ismeri, mi az élet értelme, ha nincs szeretet a szívében, elveszett 
ember! Lehet, hogy élre rakosgathatja bankóit. És? Közben nem ismeri a szeretet ajándékát, 
mert a szeretet ajándéka az, hogy ő mást szeret, ő másért él! 

 

A templom az Újszövetségben Krisztus, akinek szívéből az élő vízforrás támad! 

Aki fölfogja, mit jelent az, hogy az Isten védi, az Isten szereti, az él! 

 

Pál apostol mondja: a templom a hívek közössége  
Az igazi templom nem kövekből épül, hanem lelkekből! Az igazi templom az, ahol emberek 
együtt vannak és képesek egymás életét irgalmasan nézni, szeretetben egybeölelni! Az igazán 
hívő közösségek egymást védik, egymást szeretik! 
 

Ezekben a közösségekben fölragyog az élet! 

 

Az első keresztényekkel kapcsolatosan azt mondták: Nézzétek, hogy szeretik egymást! 
Mindenki kívánkozott abba a közösségbe! Kívánkoznak hozzánk ma az emberek? 
Kívánkoznak ide közénk? Képesek önök egyenként külön-külön megmutatni - odahaza a 

családban, kollégiumban, munkahelyen, az utcán – az embereknek, hogy mi védeni akarjuk 
őket, figyelünk rájuk, tapintatosak, előzékenyek, udvariasak, megértők vagyunk? Meg tudjuk 
mutatni az embereknek a szeretet érdeklődését, hogy senki sem közömbös? 

 

A templom az a hely, ahonnan elindulnak az emberek az emberek keresésére! 

 

Nem fordítva! Nem azért jövünk ide a templomba, mert az Istent keressük. Isten bennünk 
kell, hogy legyen! Azért jövünk ide, hogy megerősödjünk! A templom elküld bennünket. 
Isten emberkeresésre küld el bennünket, róla teszünk tanúbizonyságot!  
 

Isten bennünk van, ezáltal Isten ismert lesz ebben a világban! 

 

Nagyon fontos üzenet ez a mai! A Lateráni Bazilika felszentelésének évfordulójáról van szó. 
Tisztán és világosan kell látnunk, hogy keresztény templomaink nem a szidó templom utódai, 
bár az nagyon fontos volt. A zsidó világban egy templom volt, a jeruzsálemi templom, ahova 
évenként többször fölzarándokoltak. Istenkeresés, hátha képesek lesznek kiengesztelni az 
Istent és Isten fölvillantja nekik az arcát! Erről szólt az egész életük! 

 

Az újszövetségi templom Krisztus! 

Az újszövetségi templom a keresztények közössége! 

Krisztus az embert keresi! 

A keresztények közösségei az emberekért élnek! Templom! 

Ez a templom küldetése és üzenete! Ezt nekünk világosan és tisztán kell látni! 
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Mi keresztények hogyan fordulunk a nem hívők felé 
Ma istentelen világban élünk! Elfogyott a hit! Elfogyott az istenszeretet! Ezért fogynak el az 
emberek a templomokból is, mert nem érzik át küldetésüket. Ezért kell nagyon óvatosnak 
lenni a különböző törvényeket illetően is. Nem kényszeríthetünk hitetleneket keresztény 
értékrenddel. Nem lehet keresztény előírásokkal odaállni a pogányokhoz azzal, hogy köteles 

vagy betartani. Bár vannak szociológiai vonatkozásai is általában a közösségi törvényeknek, 
de hitetlenre nem lehet kényszeríteni isteni elvárásokat, legfeljebb mi meggyőzhetjük őket 
szeretetünkkel, jóságunkkal, nyitott szívünkkel! Ez a lehetőségünk! Nincs más!  
 

Ez a küldetésünk mintha elfogyott volna, mintha lemondtunk volna róla! 

Nem könnyű! Nem könnyű küldetésszerűen élni! 

A mai ünnep arra figyelmeztet bennünket, 
 hogy keresztény küldetésünk ebben áll! 

 

Nagyon kérem a testvéreket, hogy gondolkodjunk el ezen. Erőnek erejével nem tudunk 
behozni embereket ide a templomba! Csak azok jönnek be, akiket önök kézen fogva 
behoznak! Csak azok lesznek más emberek, akiknek a kezét önök meg fogják és meg tudják 
mutatni nekik a keresztény értékeket! Különben rendelkezésekkel, törvényekkel, 
parancsolatokkal semmit se lehet elérni. Sőt, ellenállnak az emberek. Különösen most, amikor 
olyan magabiztosak a szabadságukat illetően. Minden lehet, minden szabad, mert az ember 
magánélete mintha olyan valami lenne, amikor az ember nem is egy közösségben élne. Isten 
segítsen bennünket, hogy helyesen tudjunk gondolkodni! 
 

Tegnap Imre Atya Németóváron, egy nagy ünnepségen volt és az előadás utolsó három, négy 
mondatát felolvassa. Nagyon pontosan fogalmazza meg a küldetésünket! Az előzményekhez 
kötődik ez az utolsó pár sor. 
 

Amíg időnk van az a küldetésünk, hogy tanúságot tegyünk a titokzatos és felfoghatatlan 
Istenről, aki általunk akar jelen lenni ebben az érdekközpontú világban, aki jelen van 
mindenütt, ahol béke és békesség keletkezik, ahol az emberek között igazságot tesznek, ahol a 
szeretet megállítja az emberi nyomorúság végtelen szaporaságát és a fájdalomban szünetet 
teremt, ahol az ember valóban fölszabadul testi, lelki nyűgei alól, 
 

ahol széthúzás helyett beáll a megértés csendje, 

mert Istent az emberszeretet teszi sejthetővé! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek!  
Minden mozzanatot félre kell állítani ahhoz, hogy valóban közösségé legyünk! Ebben a 
Kárpát-medencében csak magunkra számíthatunk! Vagy közösséget tudunk alkotni, vagy 
szép lassan felmorzsolódunk! Nagyon fontos, hogy minden értéket értékelni tudjunk, akkor 
van remény arra, hogy ezek az értékek hordozni fognak bennünket! Ebben a Kárpát-
medencében a magyarságnak megkülönböztetett küldetése van, mondjon bárki bármit, aki a 
Kárpát-medencében él velünk együtt, igen sokan ellenünkre! Ebben az imádságban kérjük 
Isten kegyelmét!                                                                                                      


